
‰ניוז ‰יומי ˘ל „ר˘ו.

יום שני ט' טבת תשע"ט | דף היומי בבלי: חולין כ.
דף היומי בהלכה: מאמצע סעיף ג' הגה "אסור לשבר עוגה" עד סעיף ד'.
מוסר: חובת השמירה פרק י"ב מ"ולפי דברי חכמינו" עד תחילת פרק י"ג.

קנין חכמה הלימוד השבועי: חובת הלבבות שער הבחינה פ"ד 'והשביעית' עד פ"ה 'ואחר כן ישיב אל ליבו'.

 כיצד נחתוך בשבת עוגה 
שעליה אותיות 'מזל טוב'? 

מאכל שרשומות עליו אותיות, כגון עוגה שיצרו על גבה את המילים 'מזל 
טוב', אין לחותכו או לשוברו באופן המקלקל את האותיות או את הציורים, 
משום איסור 'מוחק' מדרבנן. ויש שצידדו להתיר זאת. ויש שאוסרים אף 

בציורים, ולא רק באותיות. 
ולמעשה, נחלקו הפוסקים: יש אומרים שאכן אין לחתוך מאכל כזה או 
לשוברו בידיים, אבל מותר לאוכלו; והטעם, מפני שבאופן זה המחיקה 

נעשית ב'דרך אכילה', ולא בדרך מחיקה, והרי זה אסור רק מדרבנן, וכן אין 
זו מחיקה על מנת לכתוב, שגם היא אסורה רק מדרבנן, ונמצא שזהו 'פסיק 
רישא דלא ניחא ליה בתרי דרבנן', דהיינו: מלאכה האסורה רק בצירוף שני 
איסורים דרבנן, ואינה נעשית במכוון; ומשום עונג שבת, יש להתיר זאת. 

ויש שמפקפקים בהיתר אף בדרך אכילה.
]שו"ע שמ, ג, משנ"ב טז-יז, ושעה"צ כב; ביאורים ומוספים דרשו, 33[

 הדף היומי בהלכה

האם מותר לאכול 'שוקולד פרה' בשבת?

 האם מותר לפתוח ולסגור 
יו? ספר שיש ציורים בחוֹדֵי דַפָּ

בהמשך לאמוּר: יש אומרים שיצירת אותיות וציורים במאכל נחשבת 
ככתיבה רק כשהם מיוצרים מחומר נפרד, כגון סוכריות צפופות, זילוף 
שוקולד, או חתיכת בצק נפרדת )במיני מאפה(, אולם אם האותיות והציורים 
ם  עשויים מגוף המאכל – כמצוי בזמננו בביסקוויטים, שוקולד, ועוד, ששֵׁ
בית החרושת, או ציור כלשהו, מוטבע או מובלט בהם – מותר לחתוך את 

המאכל או לשוברו. 

ויש אומרים שאף באופן זה אין היתר אלא בצורות שהן חלק מצורת 
המאכל, ולא באותיות וכיוצא בהן. ואם בולע את המאכל ללא לעיסתו, 
כגון שמדובר במאכל קטן, והאותיות אינן נמחקות בפיו אלא במעיו, 
מותר הדבר לכל הדעות; ועל כן אין כל חשש איסור בבליעת כדור תרופה 

שחקוקות בו אותיות.
]שו"ע שמ, ג, ומשנ"ב טו-יז; ביאורים ומוספים דרשו, 24, 26 ו־33[

ספר שכתובות בו אותיות, או שמצוירים בו ציורים, על חוֹדי הדפים, באופן 
שכאשר הספר סגור הם ניכרים, וכאשר הספר פתוח הם מיטשטשים – 
יש אומרים שיש בסגירתו ובפתיחתו איסורי מלאכות 'הכותב' ו'המוחק'; 
ולדעת פוסקים רבים אין איסור בדבר, כיון שהספר נועד לפתיחה ולסגירה 
בתדירות, והרי זה כסגירת דלת וכפתיחתה, שאין בהן איסור מלאכות 'בונה' 
ו'סותר', כיון שהדלת נועדה לעשיית פעולות אלו בתדירות. ולמעשה, ראוי 

להחמיר בכך, ויש אומרים שאם אין לו ספר אחר ניתן להקל.
ולכל הדעות, יש להימנע מכתיבה וציור על חודי הדפים. וספר שנעשתה 
בו הזרקת 'כתמי דיו' צבעוניים )'שפריץ'(, אשר אין בה משמעות של כתָב 

או ציור – מותר לפותחו ולסוגרו לכל הדעות.

]משנ"ב שמ, יז, ושעה"צ כד; ביאורים ומוספים דרשו, 37 ו־40; וראה שם, 36[

 הדף היומי בהלכה

 הדף היומי בהלכה



חיים ולדר מבקש: אהיה אסיר תודה לכל מי שיאמר "יקום 
פורקן" )בהמלצת רשכבה"ג מרן שר התורה הגר"ח קנייבסקי 
שליט"א( במשך עשרה ימים רצופים לרפואת בני רפאל מאיר 

צבי בן ברכה בריינדל הי"ו
.1

ויזה  זה החל בתור מחוץ לשגרירות ארה"ב, לשם הגעתי לצורך הוצאת 
שתאפשר לי כניסה לארה"ב.

ראיתי אנשים מתוחים ומהר מאד הבנתי מדוע. איש צעיר ניגש עם מחשב כף 
יד לעומדים בתור ושאל לשמם וסימן משהו וגם החליק עם מקל קטן על כף ידם 
)!(, ולפתע הגיע לאיש צעיר שעמד בשקט בתור, שאל לשמו, עיין במחשב כף 
היד שלו מיד אמר בשקט ובאדיבות: "אין טעם שימתין לחינם. אתה לא מאושר".
ציפינו שיתווכח שישאל "למה פסלתם אותי?" שיבקש לדבר עם המנהלים, 
אך הצעיר רק אמר "תודה", יצא מן התור והתרחק בצעדים עייפים כמו צער 

העולם על כתפיו.
עמדתי שם המום. גם כאב לי על הבנאדם שבאמת נראה רגיל לחלוטין, אך 
בעיקר מהתגובה שלו. מדוע הגיב כך? מדוע אמר "תודה". נכון ששגרירות 
נחשבת כחלק טריטוריאלי של המדינה אותה היא מייצגת ברם, אנחנו היינו 
מחוץ לשגרירות. תחת כיפת השמים של ישראל מול חופי הים התיכון, אז מה 

האיפוק הזה עכשיו?
לבסוף זכינו להיכנס והמחזה שנראה לפנינו היה מרתק עוד יותר.

.2
עמדו שם מאתיים איש שעמדו בתור לרישום וראיון. תור איטי של שעתיים 

לכל אדם. ובלי מספרי תור!!!
נסו לדמיין זאת. מאתיים ישראלים בחדר לא גדול עם אשנבים ספורים ובלי 
עמודים המסמנים את גבולות תור. מה הסיכוי שדבר כזה יקרה בלי צעקות 

מכות האשמות ודפיקות על הקיר?
אז זהו, שלא קרה אפילו שמץ כל אלה. האנשים עמדו בשקט וכמעט לא 

דיברו ביניהם, איש לא התווכח על התור ולא ניסה להתקמבן.
בטח תגידו: הם היו עסוקים בשיחות פלאפון כמנהג בעלי בתים חשובים 

ופחות חשובים?
אז הנה לכם פרט מדהים שאני שוכח לדווח לכם:

אף אחד אינו נכנס עם פלאפון לשגרירות. אנשי השגרירות גם לא טורחים 
להציע "לוקרים" )תאי אכסון( לפלאפונים. אז איפה נניח אותם? זהו שלאנשי 
השגרירות לא מעניין איפה תניח אותם. מעניין אותם שפלאפונים לא יהיו 
בשטח השגרירות. איפה תשים אותו? זו הבעיה שלי? זו הבעיה שלך! תחביא 
אותו בחול של חוף הים הסמוך, ואולי גם תזרוק אותו לים )רעיון בכלל לא רע 

אם תשאלו את כל מי שתשאלו( לכאן הפלאפון שלך לא ייכנס.
זו הסיבה לפריחה של "חנויות לשמירת חפצים" ברדיוס של השגרירות. 
אנשים עושים פרנסה יפה מאד מלשמור על הפלאפון, הארנק והמפתחות של 
האוטו, רק כי השגרירות לא חשבה שהיא לא יכולה גם לאסור את נוכחותן וגם 

לא לתת שירותי אכסנה.
תודו שמדובר בהכנסת אורחים, איך להגדיר את זה בלי להכנס לפה הדק של 
דונלד, די פושרת בלשון המעטה. וראה זה פלא, למרות הרמזים הללו, אנשים 
נוהרים ומגיעים בזמן. כן ישראלים בזמן. צרוף מילים בלתי הגיוני בעליל, והם 
עומדים שעתיים בתור לא רבים ולא צועקים ולא מודיעים "אני אתלונן עליך, 

יש לי קשרים" ואפילו ממעטים לשוחח ביניהם.

.3
אחרי שכל אחד ואחד עובר את השעתיים הללו, נאמר לו מיידית אם הוא 
זכה באישור לוויזה או לא. אין אומרים לכמה זמן. זה נע בין חצי שנה לעשר 
שנים, אך ני מוצא שעצם ההודעה "אושרה לך ויזה", גורמת לבני האדם לאושר.

ואז אני מזהה רגש אחד המשותף לכולם:
הם אסירי תודה. ליונייטד סטייט אוף אמריקה שהסכימה לארח אותם בתחומה. 
בני אדם ממש הולכים בצעדי ריקוד וגם מתקשרים לחבריהם וזרש אשתם 
)שבטח דאגו להם על הזמן הארוך שהיו נטולי קשר( ומודיעים: "זרשי נחשי 

מה? קיבלתי ויזה, לא אין לי מושג למה אבל הם קיבלו אותי…"

.4
מיד כשנחתנו על אדמת ארצות הברית קלטתי שני דברים שקשה שלא 

לקלוט אותם.
האחד: הסדר והמשמעת כבר בשדה התעופה וגם בהמשך בכבישים ובמקומות 
ציבוריים, הם משהו נדיר ובולט לעין. באמריקה יש כבוד למשרתי הציבור במיוחד 

לשוטרים ואנשי הביטחון המופקדים על שלום הציבור ועל הסדר הציבורי.
הדבר האחד הוא ערך השוויון: אתה רואה ברחוב כמו גם בחנויות אנשים 
מכל הסוגים ומכל הארצות. בארה"ב יש הקפדה )ואפילו מוגזמת( על ערך 
השוויון. שומרים על זכויות בני האדם במקום העבודה ובשירותים הציבוריים 

ואף מעניקים אפליה מתקנת למיעוטים ולחלשים.
אתה יכול לראות בחנות כלבו ציבורית קופאית, אשה זקנה אפרו אמריקנית 
שבקושי מתנהלת. עובדת בצורה איטית ומייגעת לא מפני שהיא עצלנית אלא 
מפאת גילה המופלג ומצבה הבריאותי, ואני כבר מבין שחומלים עליה ושומרים 
על זכויותיה, ואלמלא ראיתי זאת כמה וכמה פעמים לא הייתי מבין שזו שיטה.
וברקע אחד פתאום חדרה לי ההבנה שארצות הברית היא אחד המקומות 
הכי מבוקשים לבני אדם, וזו הסיבה לריבוי המיעוטים שאתה רואה ברחובות 
)ובארה"ב אתה רואה כל כך הרבה מיעוטים אתה שואל את עצמך איפה המייסדים 
ואיך בדיוק דונלד טראמפ המייצג את האדם להבן הצליח להיבחר לנשיאות 
כאשר כל מי שאתה רואה זה מקסיקנים והודים, סינים ואפרו אמריקניים?…(

.5
ואז הובהרה לי התמיהה שעלתה מהתור בשגרירות לקבלת הוויזה. אזרחי 
ארה"ב, כל אחד ואחד מהם, חש או לפחות אמור לחוש "אסיר תודה". כי על 
כל מכסיקני ואפריקני וסיני וערבי שהצליחו להכנס לארץ הרחמים והחסד )מרן 
הגרי"ש זצוק"ל הגדיר את אמריקה "מלכות של חסד"( יש רבבות שלא הצליחו, 

ונמקים במקומותיהם בעוני ובמחסור אך בעיקר ללא זכויות.
ובאמת רוב אזרחי אמריקה יודעים להעריך את המתנה שנתנה להם, ובעיקר 
המהגרים שהצליחו להיכנס בשעריה )למעט אלה שמעולם לא ידעו להכיר טובה 
והדבר היחיד שעשו לאמריקה זה להרוס לה את אחד מסמליה המפורסמים – 
מגדלי התאומים(. כל השאר שמחים בחלקם ומודים לבורא עולם ולאמריקה 
שנתנה להם את ההזדמנות הכי גדולה של חייהם. )שימו לב שאמריקה היא 
המקום היחיד שבו יהודים לא נרדפו מעולם(. בפירוש ראיתי אנשים אסירי תודה.

.6
המושג "אסיר תודה" מוזר מעט הלא כן? מה עניין של "אסיר" ל"תודה"? ומה 

ההבדל בין המושג "הכרת טובה" ל"אסירות תודה".
יש מקור בספר התהילים למושג זה "ואגדלנו בתודה… ואת אסיריו לא בזה 
)מזמור ס"ט( או "אסירי עני וברזל… ויזבחו זבחי תודה" ומושאל מהכתוב בנביא 

זכריה: "שובו לביצרון אסירי התקווה" )ט', י"ב(.
בניגוד להכרת הטוב שהאדם צריך להכיר מרצונו את הטובה שעשו לו, ועם 
מעט פלפולים הוא יכול להשתמט מההכרה הזו ולהיות "כפוי טובה" הרי 
ש"אסיר התודה" אינו יכול להשתמש בפרשנויות. אדם שתרמו לו כליה יהיה 
"אסיר תודה" כל חייו, כי הוא שבוי האמת המוחלטת של הכרת הטוב שאין 
מקום להשתמט ממנה. )ואולי, וזהו ההסבר שלי הביטוי "כפוי טובה" הוא 
תוצאה של מי שאינו מכיר בטובתו של חברו ויש צורך "לכפות אותו" לזה- 

וכפיה היא סוג של אסירות(.
וזה מביא אותי לישורת האחרונה של המאמר: בכדי להגיע למצב של "אסירות 
תודה" צריכים ככל הנראה את שני ההפכים הללו. מצד כללים ברורים ובלתי 
ניתנים לערעור, כמו גם ביקורת ואכיפה שלהם, ומצד שני מתן זכויות והרעפת 

כבוד וזכויות בסיסיות. זה המתכון של אסירות תודה".
במכסיקו למשל אולי יש זכויות, אך אין כללים ברורים ואין כמעט אכיפה. 
התוצאה של זה שאנשים אינם בטוחים בבתיהם, ברחובותיהם. הם אינם 

"אסירי תודה".

על דא ועל הא



.7
וכמו תמיד, אני לוקח את זה, אלינו. לחינוך ולייצוב האישיות.

הדרך הטובה ביותר לחנך ולהשפיע הן בין הורים לילדים והן בין מחנכים 
והתלמידים היא להגיע למצב של "אסירות תודה".

והמתכון הוא פשוט ומנצח: מצד אחד מתן כבוד והערכה ויציבות ותחוש של 
נכבדות ושוויון לכל תלמיד ותלמיד, ומצד שני משמעת ברורה ויציבה הכוללת 
דרישות התנהגות ברורות )עם התחשבות מידתית ביכולות(, ומתן כח לגורמים 

הסמכותיים לאכוף את הכללים.
הכללים יוצרים סביבת לימודים משפחתה בה הפרט מחויב אל הכלל והכלל 

מגן על הפרט של יפגע מזולתו ומעצמו.
מוסד חינוכי המשלב כללי קבלה נוקשים )ויזה זוכרים?( התלויים בהישגיהם 
ובהנהגתם של הבאים בשעריו, עם מתן כבוד והערכה ותמיכה לאחר קבלתם, 
תוך הצבת משמעת יציבה ואכיפתה, הוא מוסד שכל מי שמתקבל אליו יחוש 

"אסיר תודה" וייתן מעצמו כיד להצדיק את קבלתו והמצאותו.

הדברים אמורים גם בתוך המשפחה פנימה. למעט תנאי קבלה… הורים 
שיעניקו  לילדיהם כללי משמעת ברורים המשולבים עם יחס אוהב, הוגן ומגן, 
יקבלו ילדים שמחים בחלקם לא מתלוננים על הכללים )כפי שממתיני הויזה 
לא מתלוננים על הכללים הנוקשים, כי הם מבינים היטב כמה טובה תצמח 
להם מהעמידה בכללים(. אנחנו רוצים את ילדינו ותלמידינו, כמו גם את עצמנו 

מול הבורא העולם "אסיר תודה".

.8
אהיה אסיר תודה לכל מי שאמר "יקום פורקן" )בהמלצת רשכבה"ג מרן שר 
התורה הגר"ח קניבסקי שליט"א( במשך עשרה ימים רצופים לרפואתו של בני 
רפאל מאיר צבי בן ברכה בריינדל, הנמצא עמי בארה"ב לצורך טיפולים רפואיים.

פקס לתגובות: 03-6749944

)יתד השבוע ו' בטבת תשע"ט גליון 352(



 אותו גביר השקיע חלק ניכר מכספו בקרן ההשקעות 
של מאדוף. יום אחד תקף אותו משהו בלתי מוסבר, והוא החליט 
להוציא דווקא את הכסף שהושקע באותה קרן. יועצי ההשקעות 

לא הבינו מה עובר עליו...

 אם היה אפשר שיחול עשרה בטבת בשבת, 
היו מתענים אפילו בשבת

ה'זבולון' שניצל מהונאת ה'פונזי' הגדולה בהיסטוריה
ראש כולל חשוב ברחובות סיפר על אחד מן התורמים הקבועים לכולל, 
שהתקשר אליו וסיפר לו בהתרגשות עצומה על נס שקרה לו. אותו גביר השקיע 
חלק ניכר מכספו בקרן ההשקעות של מאדוף. יום אחד תקף אותו משהו בלתי 
מוסבר, והוא החליט להוציא בדווקא את הכסף שהושקע בקרן ההשקעות של 
מאדוף. בעצמו לא יודע להסביר עד עצם הרגע הזה מה קרה ומדוע החליט 

כך ביום בהיר. 
יועצי ההשקעות גם הם לא ידעו מה עובר עליו בדיוק. "אם אתה זקוק לכסף 
מזומן, תוציא ממקומות אחרים, מהיכן שהכסף לא כל כך בטוח, רק לא ממאדוף! 
שם המקום הכי בטוח!" אך הוא התעמת עם כל יועצי ההשקעות ועמד על כך 

שהוראתו תבוצע בו במקום.
לא עברו כמה ימים וכל העולם הזדעזע לשמוע על הבועה הגדולה שהכילה 

בתוכה מיליארדי דולרים שהתנפצה בקול רעש גדול, כשהיא מותירה אחריה 
שובל עצום של נפגעים. 

"עד הרגע אני לא מצליח להסביר לעצמי מבחינה הגיונית מה קרה בדיוק. 
את פשר הדבר אני מייחס לדבר אחד: לתרומות הגדולות והקבועות אותן אני 
מקפיד לתרום לכולל. זכות תורתם של האברכים הלומדים, היא זו שעמדה 
והצילה אותי", אמר אותו גביר, והוסיף: "מישהו הראה לי פעם את דברי הזוהר 
הקדוש )ח"א דף רמ"ב( האומר במפורש שמי שמחזיק ידי תלמיד חכם זוכה 
לשני שולחנות עושר בעולם הזה וחלק לעולם הבא. והדברים ק"ו, שאם מי 
שמחזיק ת"ח שאינו עשיר יש לו הבטחה מפורשת שיזכה לעושר בעולם, כ"ש 

מי שהוא עשיר, שהזכות הזאת מסייעת בידו שלא יאבד את עושרו".
)יתד נאמן ויחי תשס"ט(

מהות צום עשרה בטבת וכיצד משלימים מאה ברכות ביום התענית
הרב יהודה לב

 "ויהי בשנת התשיעית ]למלכות צדקיהו[ בחודש העשירי בעשור לחודש 
בא נבוכדנצר.. וכל חילו על ירושלים ויבן עליה ויבנו דיק ]מגדל הנבנה 
מול עיר ללוכדה[ סביב, ותבוא העיר במצור… ויחזק הרעב בעיר ולא היה 

לחם ותיבקע העיר" )מלכים ב כה א-ז(.
עשרה בטבת הוא יום תענית ציבור )זכריה ח, יט(.

הטעם: בי' בטבת, שנת ג' אלפים של"ז, החל נבוכדנצר מלך בבל במצור על 
ירושלים. מצור זה היה תחילתה של הפורענות שבסופה היו חורבן בית המקדש 
הראשון וגלות בבל )מלכים ב, פרק כה, פסוקים א  ד, תוספתא מסכת סוטה 

פרק ו הלכה י, משנ"ב תקמט ס"ק ב(.

מהות הצום
כדי לעורר הלבבות שנשוב ממעשינו הרעים והצום הוא הכנה לתשובה 

והתשובה היא העיקר )רמב"ם הלכות תענית פ' ה הלכה א(.
הנהגה ביום צום: אסור להרבות בשחוק ובשמחה אלא צריך להשרות עצמו 
אוירה של כובד ראש )שו"ע תקסח יב(, וראוי לנוהג כן גם בלילה שלפני הצום 

)דיני ארבע תעניות צבור הקבועים  ב להרה"ג רבי שריה דבילצקי שליט"א(.

הכרזה
בני ספרד נהגו שבשבת שלפני צום עשרה בטבת ]וצום י"ז בתמוז[, אחרי 
קריאת ההפטרה, שליח הציבור מכריז ומודיע לציבור המתפללים באיזה יום 

יחול הצום )אבודרהם עמוד רנד שו"ע תקנ  ד(.
לפי שבזמן חז"ל תעניות אלו לא היו קבועות, אלא תלויות ברצון  הטעם: 
הציבור כדאמרינן )ר"ה יח, ב(, רצו מתענים לכן נהגו להכריז עליהם, כדי להודיע 

שאכן רוצים הם להתענות.
טעם בני אשכנז שאין מכריזים דקיי"ל דעכשיו אינו תלוי ברצון דכבר קבלנו 
עלינו התעניתים לכן כתב הרמ"א דמנהג האשכנזים שלא להכריז דעכשיו אינו 

תלוי ברצון )ביאור הגר"א או"ח סימן תקנ, ערוה"ש שם(.
נישואין בליל עשרה בטבת: יש אומרים שאין ראוי לעשות נשואים אור ליום 
התענית וה"ה שבע ברכות כדברי המשנ"ב )תקנ ו ושעה"צ שם ט( דבעל נפש 
יחמיר בכל העינויים מהלילה, ובשעת הדחק אפשר לעשות נישואים ]מלבד 

ליל י"ז בתמוז[. )הגרשז"א הליכות שלמה דיני תעניות פרק שלושה עשרה א 
ד"ה שם א אורחות הלכה 1(.

ויש אומרים: שאין צריך להימנע מלערוך נשואים ]מלבד ליל י"ז בתמוז[ ושרי 
לנגן בכלי זמר באופן הרגיל )הגריש"א בית חתנים פרק ו סי"א(

דחיית התעניות
צום נדחה: כשחל צום ביום השבת הוא נדחה עד לאחר השבת )שו"ע תקנ 
ג(, והטעם: ]דנדחה ולא מקדימים ליום חמישי[ משום דאקדומי פורענותא לא 

מקדימינן )מגילה ה, א(.
צום בערב שבת: רק צום עשרה בטבת יכול לחול בערב שבת וצמים בו ואינו 
נדחה )משנ"ב תקנ ס"ק י(. מוציא ס"ת במנחה אך לא אומרים תחנונים ולא 

נפילת אפים מפני כבוד שבת )משנ"ב שם יא(.
אם היה אפשר שיחול עשר בטבת בשבת היו מתענים אפילו בשבת )ב"י 
תקנ ד"ה והר"ד בשם אבודרהם סוף תפילת תענית(, הטעם: לפי שכתוב בו 
"בעצם היום הזה" )יחזקאל כד ב( כמו ביו"כ )אבודרהם( אלא שאינו יכול לחול 
בשבת. ביאור הענין מ"ש מכל התעניות, כל התעניות מתענים מפני המאורעות 
שארעו ותלוי בחודש כדכתיב בקרא, א"כ יכולים להתענות גם למחר, ולכן כשחל 
בשבת נדחה למחר, אבל בעשרה בטבת דכתיב "בעצם היום הזה" )עי' ר"ה דף 
יח, ב(, א"כ הוא דין דוקא באותו יום, וע"כ א"א לדחותו למחר, ושפיר היה אפשר 

להתענות אף בשבת )חידושי הגר"ח ראש השנה דף יח , ב(.

להשלים מאה ברכות
בתענית שמתחילה מהיום כגון עשרה בטבת י"ז בתמוז צום גדליה.

לבני ספרד צריך להשלים חמש ברכות משום שביום רגיל יש מאה ואחד 
ברכות שהוא כולל ד' סעודות ובתענית שמתחילה מהיום חסרה סעודה אחת 
ונשאר להשלים חמש על נט"י המוציא וד' דברכת המזון. לבני אשכנז שמברכים 

ב' ברכות על תפילין צריך להשלים ד' ברכות.
צורת ההשלמה על ידי ברכת אשר יצר וכן אפשר על ידי שיכון לברכות של 
קריאת התורה והפטרה שקוראים בתענית )קשו"ע ו ז, שו"ע רפד ג כתב עצה 

זו לענין שבת ונראה דה"ה הכא, עיין מג"א סו(.
קבלת צום: אין צריך לקבל על עצמו צום, והטעם: כיון שהוא תענית ציבור.

על דא ועל הא

עניינא דיומא - עשרה בטבת



לתמהונו של הרב, כאשר הגיע לבקר בכלא כעבור חודש, לא 
מצא שם את האסיר היהודי, ונאמר לו כי הוא שוחרר לפני שבוע. 
כאשר חקר הרב כיצד אירע הנס הגדול, סיפרו לו סיפור מופלא...

לישועתך קוויתי ה' – מעשה מופלא על כוחה הגדול של תקוה וביטחון בישועת ה'
מעשה היה לפני כמה שנים בארה"ב, ביהודי שהיה רחוק משמירת תורה 
ומצוות, ומחמת כמה סיבות הושם בבית הכלא. בשבתו שם תחת סורג ובריח 
התקרב אל דרך התורה והמצווה ע"י רב חשוב שנהג לבקר פעם בשבועיים 
בכלא. בתחילת דרכו קיבל על עצמו ללמוד הלכות שבת ולקיים כל מה שיידע 
מהלכות אלו. הרב הנ"ל עזר וסייע לו רבות בדרכו החדשה, וגם הביא לו ספרים 

על הלכות שבת באנגלית כדי שיוכל ללמוד בהם בכוחות עצמו. 
באחת הפעמים כשביקרו הרב, מצאו שהוא שמח מאוד וטוב לב. שאלו לפשר 
הדבר שהביאו להתרגשות גדולה כזו, וענהו היהודי: למדתי בספרים שהבאת 
לי, שכך אמרו חז"ל - אילמלי שמרו ישראל שתי שבתות מיד היו נגאלים. 
החלטתי איפה שאף אני אשמור שתי שבתות, ואצא מיד מבית האסורים! ואיך 

לא אתרגש כאשר מובטח אני שבעוד כמה ימים אצא לחפשי ואשוב לביתי...
ענה לו הרב בצער ובכאב: ידידי, צר לי להודיעך כי טעית בהבנת דברי חז"ל.  
הם דיברו על הציבור – הכלל כולו – על גאולת עם בני ישראל בבוא לציון גואל, 
אבל יחיד שנמצא במאסר אין לו שום הבטחה שע"י שמירת שתי שבתות יצא 
לחפשי. ואתה שנגזר עליך לשבת כאן חמש עשרה שנה, אל תשעה בדמיונות 
שוא שקרובה ישועתך לבוא. אך הלה נשאר בשלו: לא נזכר בשום מקום שדברי 
חז"ל 'מיד נגאלין' מכוונים רק לכלל, אלא בוודאי גם ליחיד כך. ונשאר בתקוותו.

אותו רב לא הספיק לבקר שם כהרגלו כעבור שבועיים, והגיע רק אחר חודש. 
לתמהונו ופליאתו לא מצא שם את היהודי הנ"ל, ונאמר לו כי הוא יצא לחפשי 
לפני שבוע... עוד סיפרו לו, כי כבר כמה ימים לפני שחרורו 'התנבא' בפני ידידיו 

שבקרוב הוא יוצא מהכלא...
כאשר חקר הרב כיצד אירע הנס הגדול, סיפרו לו סיפור מופלא: אותו שופט 
ששפט אותו ופסק לו חמש עשרה שנות מאסר, הזקין והפסיק את עבודתו בבית 
המשפט, מכיוון שכך החליט לכתוב את זכרונותיו מהמשפטים היותר קשים 
וכבדים שהיו לו בעבודתו, ובכלל אלו היה משפטו של היהודי הנ"ל. והנה, 
כאשר עבר השופט על כל העדויות והדיונים מאותו משפט, הרגיש שהגם שהלה 
הואשם  בפשע נורא המחייב את הפושע מאסר לט"ו שנה, מכל מקום לא היו 
מספיק עדים והוכחות שהוא אכן פשע כזאת וכזאת, ובהיותו איש אמת בא לידי 
החלטה כי טעה אז בעת המשפט... ומשם קצרה הדרך עד שהוציאוהו לחפשי. 
הרי לנו עד כמה גדול כוחו של הביטחון בישועת ה', שבכוחו להפוך לגמרי 

את מצבו של יהודי מקצה לקצה.

)ע"פ באר הפרשה ויחי תשע"ח, מתוך ספר 'מחזה אליהו' בהקדמה לח"ב; 
'בפיקודיך אשיחה' ח"ג, ששמעו ממי ששמע מפי הרב בעל המעשה(

הסיפור היומי

Knobler1



 "מרן החזו"א שאל לשמי, ואני השתתקתי... 
 לא הייתי מסוגל לדבר מגודל ההתרגשות. לקח אותי 
 החזו"א לשולחן, התיישב עמי ואמר לי שאינני צריך 

לפחד כלל, וכך לאט לאט ניסה להרגיע אותי"...

יהלומים מגדולי ישראל

"למדתי איך להרגיע"  - רבי שלמה הופמן זצ"ל מספר על פגישתו הראשונה עם מרן החזו"א זי"ע
"התחיל יהודה לסוג לאחוריו, וקראו יעקב בדברי רצוי..." )רש"י בפרשת 

ויחי, מט ח(.
סיפר רבי שלמה הופמן זצ"ל: לא אוכל לשכוח את הפגישה הראשונה שלי עם 
מרן החזו"א זיע"א. היה זה כשנסענו כמה בחורים לחתונתו של מרן הגרמי"ל 
זצוק"ל בבני ברק. בלילה לא היה לנו דרך לחזור לירושלים והלכתי לבית כנסת 

ששכן ליד ביתו של מרן החזו"א ותכננתי לשכב על הספסל לשנת הלילה. 
לפתע נכנסו לאסוף השלמה למנין לתפילת ערבית בבית מרן החזו"א, ואני, 
שטרם התפללתי הצטרפתי. לאחר התפילה גמרתי אומר לגשת למרן החזו"א 
לברכת 'שלום' ולהתברך על ידו. ואכן ניגשתי ואמרתי 'שלום עליכם'. שאל מרן 

החזו"א לשמי, ואני השתתקתי. רציתי לענות אך לא הייתי מסוגל לדבר עמו 
דבר מגודל ההתרגשות מזיו פניו. 

לקח אותי מרן החזו"א לשולחן, התיישב עמי ואמר לי שאינני צריך לפחד 
כלל, וכך לאט לאט ניסה להרגיע אותי. לאחר מכן הוא הניח את ידו על כתפי 
וליטף אותי וכך הרגיע אותי, עד שנרגעתי ודיברתי אתו, והוא שאל כמה פרטים 
והשבתי לו. אתאר לכם, שהעניין לקח 15 דקות... ומכך למדתי איך היא הדרך 

להרגיע ולומר דברים הנצרכים להישמע ולהשמיע".

)יתד נאמן ויחי תשע"ד(

הכלבים עזי הנפש המתינו כששיניהם פעורות בשער הישיבה… 
עד שנראתה בשער דמותו של מרן הגראי"ל זצוק"ל. הם התיישבו 

בצד הדרך בדממה מוחלטת עד עוברו…

הרב בנימין גולד
אֶרֶץ מִצְרַיִם" )בראשית מ"ז, כ"ח( "וַיְחִי יַעֲקֹב בְּ

הארה נפלאה מאיר כאן הגאון ר' זלמן סורוצקין זצוק"ל בספרו 'אזנים לתורה': 
מדוע נקראת פרשה זו שמדברת על מות יעקב בשם פרשת 'ויחי'? – היה צריך 
להיות כתוב: 'וימת יעקב בן מאה ארבעים ושבע שנים', וכן פרשת 'חיי שרה' 
מדברת על מות שרה אמנו, והיה מן הראוי לכתוב 'ותמת שרה בת וכו', מדוע 

הפרשות האלו שמדברות על המיתה, נקראות על החיים 'ויחי' 'חיי שרה'?!
ובאר, שזה להורות לנו כי מה שנקרא אצלנו 'מוות' – לפי השקפת התורה הוא 
'חיים'! כי החיים הנצחיים בעולם הבא, הם החיים האמתיים, וכל חיותנו כאן 
בעולם הזה אינו אלא כפרוזדור לחיי העולם הבא שהוא הנצח האמתי. ואולי 
אפשר לבאר, שזה בא ללמדנו כי חיי האדם עלי אדמות נמדדים לפי תכלית 
חייו מה עשה בעולמו, האם ניצל את רגעיו וחייו לרצון ה' יתברך? רק כשאדם 

עוזב את עולמו, אז אפשר לדעת האם חייו היו חיים!
וכמו שאומר שלמה המלך עליו השלום: "טוב שם משמן טוב ויום המוות מיום 
היוולדו", וכי יום המוות שזה יום של צער ותוגה, הוא טוב מיום היוולדו של 
האדם, שהוא יום של שמחה וצהלה?! – אלא כשאדם בא לעולמו הוא אינו יודע 
כיצד יעבור את חיי חיותו כאן בעולם הניסיונות, האם ינצל את ימיו לעבודת ה', 
האם יעמוד במלחמות היצר? לעומת זאת ביום פטירתו של האדם הוא מגיע 

עם שנותיו בידיו, הוא יודע מה עשה וכיצד היו נראים חייו.
"ויחי יעקב" – רק כשמגיע האדם לזמן פטירתו מן העולם, אז שייך לראות 

אם חייו היו חיים אמתיים חיי נצח או חיי הבל.

נמצאים אנו בימי האבל על פטירת רבן של ישראל, מרן הרב שטיינמן זצוק"ל. 
רבות סופר ועוד יסופר על מסכת חייו הקדושים, הספוגים בהליכות קדושות 
כמלאך ה' צבקות. עליו ייאמר: "ויחי אהרון לייב מאה וארבע שנים"… מרן זצוק"ל 
הגיע לזמן פטירתו מן העולם כשבידיו מאה וארבע שנים של חיים אמתיים של 
תורה, קדושה והתעלות אין סופיים. עכשיו, כשהגיע זמנו להיפרד מן העולם, 

ראו כל יושבי תבל עד כמה ניצל הוא כל רגע ורגע בחייו לעבדות ה', עד כמה 
חי הוא בהסתגפות נוראה מחיי העולם הזה, כאשר עשרות שנים ישב על כסא 
ללא משענת ולמד ולימד, כאשר תפריט סעודתו הדלה במשך עשרות שנים 
הדהימה את כל שומעי הדבר. כאשר עדותו שמאז שעמד על דעתו לא בירך 
'בורא מיני מזונות'. כל אלו, שהם מקצת דמקצת מעוצם קדושתו והקדשתו 
את חיי העולם הזה, מעידים על מאה וארבע שנות חייו, כי היו חיים אמתיים, 

כולם קודש לה'!
מעשה נורא ששמעתי מכלי ראשון, מדודי הגאון רבי פנחס בירנצוויג שליט"א, 

מראה לנו על עוצם קדושתו וקידוש חיי החומר על הגשם באופן מוחלט:
דודי בעת לומדו בבחרותו בישיבת כפר סבא, שם כיהן מרן זצוק"ל כראש 
ישיבה לפני עשרות שנים, סיפר כי השכנים שגרו בשכנות לישיבה, התנכלו 
לבני הישיבה, והיו שולחים את כלביהם האימתניים לעבר שערי הישיבה כדי 

למנוע מבני הישיבה לצאת מהישיבה ולהפחידם.
ערב אחד דודי שליט"א היה חייב לצאת מהישיבה כדי לנסוע לענין אישי, 
וכאשר התקרב לשערי הישיבה התקרבו אליה הכלבים עזי הנפש, כששיניהם 
פעורות ונביחותיהם מאיימות. כמובן שהוא נרתע לאחוריו, ולא ידע את נפשו, 
אלא שאז התקרב לשערי הישיבה ראש הישיבה, מרן זצוק"ל, כשבכוונתו לצאת 
מהישיבה לביתו. דודי עמד מהצד כשהוא נרעש ונפחד מהמחשבה של הכלבים 

הממתינים לטורפם מחוץ לישיבה, והנה קרה דבר פלא עצום…
מרן זצוק"ל פתח את שער הישיבה, וכשדמותו רבת ההוד נראתה בשער הישיבה, 
כל הכלבים זזו מיד לעבר צדי הרחוב, התיישבו בשקט מוחלט, וביניהם עובר 

מרן זצוק"ל ואחריו דודי שליט"א, ולא יחרץ כלב לשונו…
מעשה נורא זה, מלמד אותנו מהם חיים אמתיים, כדברי הגמרא בשבת: "אין 
חיה שולטת על האדם אלא א"כ נראה לה כבהמה, שנאמר: 'נמשל כבהמות 
נדמו'". אם אדם נמשל על ידי יצריו והוא כבהמה בחייו האישיים, הרי נראה הוא 
לחיות כבהמה ושולטות הן עליו, אבל האדם ששולט על יצריו באופן מוחלט, 

הוא מתעלה לדרגה של צלם אלוקים, הרי החיות לא שולטות עליו.
אלו היו שני חיי מרן זצוק"ל, כולם חיים שלמים לעבודת ה' יתברך. בפטירתו 
ראו כולם כי כל מסכת חייו היו חטיבה אחת מרוממת ביותר של חיים אמתיים.

פרשת השבוע
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'עבודת הצוות' שלהם מפליאה. חלקם חוטבים עצים, אחרים 
כורים בורות עבור יסודות הבית. נוספים תוקעים את עמודי 

העץ. צוות אחר אוסף קנים, ואחרים מייצרים טיט לח...

באיזה אופן שייך לעבור על איסור רכילות גם מבלי לספר דבר?

כך זה נראה כשמאות 'בוני סכרים מקצועיים' מתקבצים להקים עיר משותפת | הלקחים המאלפים שבני אדם יכולים ללמוד מהביברים
"ואילו היה כל אחד מבני אדם חושש לעצמו ולדחות מעליו לא היו מסכימים 

על בנין מגדל ולא חומה והיו עניניהם מופקרים..." )שער הבחינה פ"ו(.
הביבר - ממשפחת המכרסמים - הינו בונה סכרים מקצועי. מדובר ביצור 
חברתי שחי יחדיו במושבות שמאכלסות מספר רב של פריטים. הרבה לפני 
החורף מתקבצים להם יחד מאות ביברים במטרה להקים עיר משותפת 
על שפת הנהר. הם מגיעים למקום ומתחילים לעבוד. תחילה כורתים עץ 
באמצעות כרסום, לאחר מכן חותכים אותו לגודל המתאים בהתאם לתנאי 
מקום הקמת הסכר. כורתים את הענפים ומשיטים אותם ליעד. לפעמים 
קיימים מכשולים מהמקום בו כרתו את העץ ועד המים, ואז הם מקדימים 
ו'מנקים' את השטח מראש. אם נצרכת הקמת תעלה לשם העברת חומר 

הגלם, הם יעמדו במשימה באופן מעורר התפעלות.
אורך התעלות עשוי להגיע ל-300 מטר. 'עבודת הצוות' שלהם מפליאה. 
חלקם חוטבים עצים, אחרים כורים בורות עבור יסודות הבית. נוספים תוקעים 
את עמודי העץ. צוות אחר אוסף קנים, אותם הוא מותח בין העמודים, ואחרים 
מייצרים טיט לח. במדינת מונטנה נמצא סכר שהקים הביבר, ואורכו לא 
פחות משש מאות מטר. הבית שלהם נבנה מתחת לסכר, ואם הוא נפגע 
כתוצאה מהצפה הם מיד נרתמים ל'בדק בית' באמצעות ענפים חדשים, 
אבנים ובוץ. אם שוקע סחף בנהר ופני המים עולים, הביברים יגביהו את 
הסכר. ועדיין לא נגענו ב'מערכת הניקוז' שנבנית לשם ביטחון במקרה של 
הצפה; בבתים הפרטיים שנבנים לכל משפחה; בירק הלח שמצפה כמרבד 

את קרקע הבית; ב'יציאות הביטחון' הממוקמות בכיוונים הנכונים.
אין מה לומר. אם ניתן ללמוד צניעות מחתול וזריזות מנמלה, ניתן ללמוד 
'אחדות' מהביבר. עבודת צוות מלוכדת, מפליאה ומעוררת השתאות. כהמון 
'יחידים' לא היה סיכוי לביבר להגיע להישגים הנדסיים שכאלו, רק האחדות 

היא שמפיקה את היצירה המופלאה הזו.
אמנם מרגלא בפומיה של הדברי שמואל מסלונים זצ"ל: ער וויינט ווי א 
ביבר און גייט אין פאסקע – בוכה כמו ביבר והולך היישר אל המלכודת. 
הרחיב בנו הבית אברהם' מסלונים מעט בביאור הפתגם: כך נוהג הביבר, 
כאשר הוא מגיע למלכודת, מתייצב מולה ומתחיל ליילל על מר גורלו. הוא 
מסוגל לבכות כך במשך שעות וימים עד כלות הכוחות, ולבסוף הוא צועד 
קדימה אל תוככי המלכודת. המסר המופק מהפתגם הוא: ישנם אנשים 
שבוכים ומייללים על מעשיהם, אך למעשה אינם עוזבים ומשנים את הרגלם 

וטבעם. בוכים, וממשיכים לצעוד היישר למלכודת היצר הרע.
אך לענייננו יש כאן מסר נוסף וחשוב. כאשר קבוצת ביברים צועדת, 
והראשונים מבחינים במלכודת ומתחילים לבכות, גם האחרים אינם עוזבים 
את המקום. כקבוצה מגובשת הם פועלים יחדיו. הגורל שיפקוד את הביבר 
הראשון יפקוד גם את הבאים אחריו. מסתבר אם כן, שלחברתיות הפעילה 
ישנו גם צד פחות מלבב: עשרות ומאות ביברים יצעדו אל המוות לריק, מתוך 
טעות מוחלטת. מסקנה: יש להבדיל בין ערך ה'אחדות' לאי ערך ה'המוניות'.
)הרב ישראל למברגר, יתד נאמן ויחי תשע"ח(

הצטרפו אלינו ללימוד היומי בספר חפץ חיים
האם ישנה מציאות שאדם יעבור על איסור רכילות למרות שלא סיפר 
שום דבר, ולא העביר לשומע כל מידע? החפץ חיים, בהלכות הנלמדות 
היום בסדר הלימוד היומי )הלכות רכילות כלל ד סעיף א( עוסק במקרה 
שכזה, ומהדברים עולה כי לא זו בלבד ששייכת מציאות כזו, אלא היא 

אפילו מצויה ביותר, ואנשים עלולים להיכשל בה מחוסר ידיעה.
וכך כותב החפץ חיים: "איסור הרכילות הוא אפילו אם אין מגלה לו דבר 
חדש. שגם הוא ידע כי כן וכן דיבר פלוני אודותיו או עשה ענין פלוני שהוא 
נוגע לו, רק שהוא בעצמו לא התבונן עדיין בזה על פלוני שעשה עולה 
בזה, והרוכל הזה מעורר לו על זה... אפילו הכי רכילות מקרי, כיון שעל 
ידי דיבורו נולד ענין חדש שגורם בזה להכניס שנאה בלבו על אותו פלוני". 
הסיטואציה שמתאר ה'חפץ חיים' שכיחה מאוד. נתאר לעצמנו: פלוני 
ממכרנו, או בן משפחה, מספר לנו לתומו על עניין מסוים שהיה בינו לבין 
זולתו. הוא לא חושב שהיה בזה עוול כלשהו כלפיו. אולם אנו סבורים שהוא 
מדי 'תמים', ושהוא מאפשר לאחרים 'לדרוך' עליו, ומתוך דאגה כנה אנו 
מסבירים לו בלהט עד כמה ההוא לא צדק במה שעשה לו... נמצא, שעל ידי 
דיבורנו "נולד עניין חדש שגורם בזה להכניס שנאה בלבו על אותו פלוני".

ב'ביאורים ומוספים' של 'דרשו' מציינים בנוגע לכך, שגם במקרה שהשומע 
כבר יודע שנגרם לו עוול, יש אופנים שאסור לומר לו. וכגון באופן שאינו 
יודע זאת בידיעה ודאית, אסור לומר לו, משום שעל ידי כך מחזקים את 
השנאה בלבו. וכן באופן שכבר הספיק לשכוח מהמאורע, אסור להזכיר לו 

את הדבר ולעורר את המחלוקת הישנה.
וישנן דוגמאות מורכבות יותר, כמו זו שהחפץ חיים בעצמו מביא: "כגון 
שיצא ראובן חייב בדין, ופגע בו שמעון ושאל מאתו 'מה נעשה בדינך?', והשיב 
ראובן: 'נתחייבתי כן וכן', ואמר לו שמעון: 'לא יפה דנו אותך', וכהאי גוונא". 
מדוע זו דוגמה מורכבת יותר? כי לפעמים, על ידי ששמעון מאיר את 
עיניו של ראובן שדנו אותו שלא כדין, יכול ראובן לפעול לתיקון המעוות. 
החפץ חיים מתייחס לעניין זה )באר מים חיים ס"ק ב( וכותב שגם באופן 
שניתן לשנות את פסק הדין, אין לומר זאת לפני הנידון, רק לפנות לבית 
הדין ולדבר עמם על כך. ו'בביאורים ומוספים' של 'דרשו' מציינים בשם 
הפוסקים, שאם דיבר עם הדיינים ולא חזרו בהם, יכול לומר לבעל הדין שהם 
טעו בדבר משנה, כדי שיוכל ללכת לחכמים אחרים שיגרמו לביטול הפסק.

קנין חכמה – חובות הלבבות

החפצים בחיים – חפץ חיים יומי


